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L’ENTREVISTA  Mònica Coste 

Neta i filla del Transport Coste que cobria TolosaAndorra, la Mò

nica recorda els estius a Andorra de quan era petita. Enamorada 

d’Ordino, hi va venir a viure fa vint anys, i se sent molt orgullosa 

de formar part de la continuïtat de la seva història. 

- En el seu mandat de llevadora del Quart ha aconseguit 

l’acord per trobar un nou ús a l’Hotel Casamanya.

No és un mèrit només meu. Al meu costat hi ha hagut la Marina 

Benazet, que ja havia estat llevadora tres vegades, i l’experiència 

i el suport de tota la Junta. Les conselleres generals d’Ordino ens 

han ajudat molt, i hi ha hagut bona predisposició per part dels 

cònsols i de les ministres d’Agricultura i de Cultura, entre d’altres. 

Al cap de molt temps, Govern, Comú i Quart hem treballat amb 

la voluntat de trobar una solució i donar una nova vida a l’hotel. 

- Per quin motiu es posa al capdavant del Quart? 

Tots els caps de família que viuen a Ordino i Segudet poden optar 

a ser llevadors i formar part de la Junta. Només cal tenir passaport 

i dos anys de residència al poble. El sistema d’elecció és rotatiu, i 

això fa que tots els membres del Consell passin per la Junta; els 

únics que no hi estan obligats són els més grans de seixanta anys. 

El dia del Consell de les Talles fiquem un paperet amb el nom de 

cada membre en una olla —actualment n’hi ha una trentena—, 

i en surten sis noms a l’atzar més dos substituts, i entre aquests 

s’escullen els càrrecs. El Quart d’Ordino té l’organització més de

mocràtica que he conegut mai. Ara, el motiu principal pel qual 

hi soc és per donar continuïtat a una entitat que és a l’arrel de la 

història i l’organització social d’Andorra: les fonts, les pastures i 

un sistema agropecuari basat en el vincle amb la terra. El Quart 

també tenia un component solidari, donava ajuts econòmics a 

qui els necessités i es preocupava per la salut dels habitants. Tots 

s’ajudaven entre ells, es cobrien en les feines del camp que no es 

podien posposar.

- Des de fora no en teníem aquesta impressió... 

Hi ha molt desconeixement. Quan feia dos anys que vivia a la par

ròquia, vaig rebre una carta amb la proposta per participar en l’en

titat, i per mi ha estat una gran oportunitat per fer una aportació 

a la vida administrativa del meu poble d’adopció. Si això no és 

democràtic...   

- Així, quina ha estat l’evolució de l’entitat? 

L’any 1993, quan s’aprova la Constitució, els quarts passen a un 

segon pla, amb menys competències, i la legislació s’ha de fer en 

funció dels usos i costums. Actualment, el Quart no podria fer

se càrrec del manteniment de places i camins, per això ha fet el 

traspàs a la gestió comunal. Els boscos són propietat del Quart i la 

venda de massa forestal va permetre a l’època nous ingressos i la 

compra de terrenys. 

- D’aquí sorgeix la construcció de l’Hotel Casamanya? 

Sí, i va funcionar molt bé durant molts anys. Malauradament, el 

Quart no es va poder fer càrrec de ferhi les reformes necessàries, 

ja que el cost era inassolible per a l’entitat. Per això crec que la 

majoria dels membres del Consell han vist la solució en la vocació 

pública, com ho serà el trasllat del Ministeri d’Agricultura i Medi 

Ambient. En el mateix edifici hi haurà una sala de reunions i una 

per a les juntes del Quart. També tindrem un espai per poder con

servar l’arxiu.

- Acaben d’estrenar una pàgina web. Amb quin objectiu?

El web www.quartordino.ad s’ha fet per donar visibilitat a una 

institució clau per entendre la història d’Andorra. Volem sensibi

litzar els ciutadans de la seva importància, i que sàpiguen que ens 

tenen a la seva disposició a l’adreça electrònica infoquart@ordino.

ad. Hem volgut explicar una mica l’origen i algunes referències de 

la institució, com la reproducció del passatge del Manual Digest 

l’any 1743. 

- I el pròxim pas, després de la signatura del conveni?

Hi ha molta feina per fer; s’ha creat una comissió de seguiment 

amb dos representants de cada institució. Les persones nomena

des pel Quart hauran de fer els informes per al Consell.

Primera llevadora 

del Quart 

d’Ordino 

en funcions. 

Es va instal·lar 

al país fa més 

de cinquanya 

anys.

«El Quart d’Ordino té l’organització més democràtica que he conegut mai»

http://www.quartordino.ad
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